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Viorel Cosma sau opera în şapte
acte a unui MAESTRU

Totul a început cu o auroră mijită sub ridicarea de
cortină a scenei timişorene, în 30 martie a anului 1923 – data
naşterii lui Viorel Cosma. Câteva decade mai târziu, în
urma unui conflict dramatic interior, decorul s-a modificat,
iar tribuna bucureşteană i-a oferit tânărului cercetător
oportunitatea de a schimba arcuşul virtuozului cu pana
unui şi mai mare virtuoz. Această metamorfoză inspirată,
care l-a înlocuit pe Apollo cu Hermes şi i-a conferit
viitorului erudit – în detrimentul activităţii artistice –
terenul de desfăşurare al unei gândiri înaripate, a fost
definitorie pentru un autor genial care a purtat cu nobleţe
şi vitejie torţa muzicologiei româneşti. 

Cele „şapte acte” ale unei opere existenţiale care au
fost atent regizate pentru aproape un veac, ne revelează
caracteristicile unui MAESTRU: 

Muzicolog redutabil, / 
Analist şi critic muzical pasionat, / 
Enescolog renumit, / 
Scriitor prolific, / 
Teoretician şi profesor plurivalent, / 
Redactor minuţios de lexicoane şi enciclopedii, /
Unificator al generaţiilor de specialişti în arta

muzicală.
Contribuţiile acestui veteran al muzicii culte la

memoria noastră culturală este remarcabilă: o viaţă demnă

de expus pe un piedestal în Capitoliul Artelor, publicarea a
mii de articole şi a peste o sută de cărţi, dar şi formarea unor
generaţii de muzicologi şi critici muzicali. Aceştia, privind
pentru o clipă retrospectiv la cel care încă le zâmbeşte
paşnic în zarea amintirii, ar putea spune precum Bernard
de Chartres: „dacă am văzut departe, este pentru că am stat
pe umerii unor uriaşi”.

Şi totul s-a sfârşit cu un apus întrezărit sub căderea
de cortină a scenei bucureştene, în data de 15 august a.c.
Opera în şapte acte s-a terminat. Curaj, Roxana şi venerabilă
doamnă Coralia! O luminiţă luceşte în marele întuneric:
torţa a fost preluată şi dusă mai departe, înainte de căderea
tăcerilor eterne.

Cristina ŞUTEU

Ana nu mai este!
Am încercat din răsputeri, timp de mai bine de 2 săptămâni, să scriu despre Ana-Maria Avram (draga noastră

AMA, cum o alintau toţi membrii Hyperion), după care am încercat şi mai abitir să mă eschivez de la această sarcină
dificilă, rugând o mulţime de oameni care i-au fost colaboratori, să mă absolve, ajute, orice, numai să nu fiu obligat să mă
confrunt cu realitatea: Ana nu mai este! Spun “sarcină dificilă“ - însă o resimt imposibilă, căci cuvintele (şi cu atât mai
mult cele scrise) sunt atât de seci încât trăiesc cu impresia că ceea ce spun aici nu face decât să sune banal şi “detaşat”.

Am înţeles însă de la cei pe care i-am rugat să mă substituie la scrierea acestui text, că şi ei au aceeaşi problema:
imposibilitatea acceptării faptului că, brusc, Ana nu mai este printre noi. Refuzul lor, m-a făcut să înţeleg că, dincolo de

a mă afla printre cei mai vechi membri Hyperion - încă în funcţiune
(în Decembrie se împlinesc 20 de ani de când am avut privilegiul să
mă îmbarc în această “aventură“), trebuie cumva să-mi asum şi
vârsta şi “gradele”. Asta nu mă împiedică să resimt o mare vinovăţie,
prin a nu fi capabil să onorez trecerea Anei-Maria Avram în modul pe
care un om de nivelul ei de cultură şi spiritual l-ar merita. Cineva
“cu condei” ar scrie despre Ana fie o enciclopedie, fie un Hai-kai -
însă, din păcate, iată că aici ne aflam în plin compromis...

O cunosc de foarte mult timp şi, cu toate astea, nu ştiu care ar
fi ordinea priorităţilor: ce să povestesc mai întâi, despre umorul care
venea din inteligenţă şi dintr-un spirit bon-viveur, despre intuiţie,
talent şi sensibilitate, despre alchimia sonoră pe care o imagina,
despre radicalismul estetic atât de frumos asumat…, despre faptul
că muncea enorm şi că, puţin înainte de a fi plecat, a lăsat următorul
turneu (Bucureşti - Festivalul Enescu, Belgrad, Cracovia, iar apoi
concert în direct la Radio Varşovia) organizat în cele mai mici detalii?

După 20 de ani de turnee (unele lungi şi grele, altele în care
mă simţeam ca într-o vacanţă-surpriză), după ce am cântat împreună

în cele mai prestigioase săli din lume (Royal Festival Hall, Berghain, Onassis Cultural Centre etc.) sute de concerte (multe
difuzate în direct la BBC, Radio France etc.) şi după mii de piese cântate, n-am reuşit să o cunosc suficient de bine pentru
a putea spune astăzi cu certitudine: “aşa era Ana-Maria”... Ştiu însă sigur că sunt în asentimentul colegilor mei spunând:
Mulţumim, AMA, pentru tot ce ne-ai oferit!
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Despărţiri

Ana-Maria Avram


